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دکتر بهروز عطارباشـی به صورت رسـمی به عنـوان رییس جدید 

دانشـکده توانبخشـی معرفـی و از 23 سـال تـاش دکتر محمد 

اکبـری به عنـوان رییس پیشـین این مرکز قدردانی شـد.

در این مراسم که 18 فروردین 95، در سالن اجتماعات دانشکده 

توانبخشـی برگـزار شـد، دکتـر اکبـری با بیـان اینکـه راضی به 

تشـکیل چنین جلسـه ای برای شـخص خودم نبودم چون آنچه 

در ایـن سـال ها انجام شـد برمبنـای وظیفه ام بوده اسـت افزود: 

خوشـحالم در جلسـه معارفه دکتر عطارباشـی به عنـوان مدیری 

خوش فکـر، پرتـاش و پرانرژی شـرکت می کنم.

رییـس پیشـین دانشـکده توانبخشـی با بیـان اینکه هـر تحولی 

کـه در این سـال ها اتفـاق افتاد به همت و تـاش همه همکاران 

دانشـکده بـوده اسـت افـزود: سـرمایه اصلـی مـن، دوسـتان و 

همکارانم هسـتند و حاضر نیسـتم این سـرمایه ارزشـمند را به 

هیـچ قیمتی معاوضـه کنم.

وی بـا اشـاره بـه دو هدف مهمی کـه از ابتدای مسـئولیت خود 

در دانشـکده توانبخشـی موردتوجـه قرار گرفته اسـت افزود: در 

آن زمان متعهد شـدم دانشـکده را ارتقا و آن را از تک رشـته ای 

بـه چند رشـته ای توسـعه دهم به طوری که در حـال حاضر برای 

مراسم تکریم و معارفه روسای پیشین و جدید دانشکده توانبخشی برگزار شد 

حضور هیئت علمی توان بخشی 
در بیمارستان ها ضروری است
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6 رشـته دانشـجو تربیت می شـود و انشـاء الله ایجاد رشـته های 

جدیـد با همت دوسـتان ادامـه می یابد.

دکتـر اکبـری دومیـن هدف خـود را ارتقـا اعضـای هیئت علمی 

از مرتبـه لیسـانس بـه PhD دانسـت که بـا تاش همـکاران به 

نتیجـه رسـیده اسـت و در حـال حاضـر اعضـای هیئت علمـی 

دانشـکده در مرتبه اسـتادی، دانشیاری و اسـتادیاری قرار دارند.

رییـس پیشـین دانشـکده توانبخشـی بـا اشـاره به سـیر تکامل 

دانشـکده توانبخشـی و نقش محوری این دانشکده در راه اندازی 

PhD فیزیوتراپی، گفتاردرمانی و شنوایی شناسی در کشور گفت: 

در عرصـه بین الملـل نیـز با حمایت هـای مادی و معنـوی دکتر 

خردمند شـاهد پذیرش دانشـجوی خارجی در رشته فیزیوتراپی 

و بینایی سـنجی هستیم.

و  اهـداف  پیشـرفت  در  دکتـر جعفریـان  از حمایت هـای  وی 

برنامه هـای دانشـکده قدردانـی کرد و افزود: یکـی از رخدادهای 

مهم دانشـگاه موضوع ادغام و انتزاع بود که باوجود همه مسـائل 

و دشـواری های آن، باعـث ایجـاد انس و الفت بین دو دانشـکده 

توانبخشـی تهران و ایران شـد.

 PhD دکتر اکبری ایجاد آزمایشـگاه تحقیقاتی برای دانشـجویان

و کارشناسـی ارشـد، انتشـار دو مجله فارسـی و انگلیسی زبان و 

حرکـت بـر اسـاس برنامه 4 سـاله دانشـگاه را از دیگـر اقدامات 

صـورت گرفتـه عنـوان کـرد و افـزود: مدیریـت میانـی یکـی از 

مسـئولیت های دشـوار در هر سـازمانی اسـت چون هم از سوی 

اعضـای مجموعـه خـود و هـم مقامـات بالاتر تحت فشـار اسـت 

و مـن سـعی کردیـم به نوعـی تعـادل بیـن ایـن دو را برقـرار و 

محدودیت های دانشگاه را به دانشکده و مطالبات و درخواست های 

دانشـکده را بـه هیئت رئیسـه منتقل کنم.

رییس پیشین دانشکده توان بخشی با بیان اینکه رویکرد سیاست گذاری 

در این دانشکده از پایین به بالا بوده است افزود: برای تصمیماتی 

که در دانشکده اتخاذ می شد، متناسب با موضوع آن با اعضای 

هیئت علمی، کارکنان و حتی کارگران مشورت می کردم.

ــی از  ــن قدردان ــود ضم ــخنان خ ــان س ــری در پای ــر اکب دکت

هیئت رئیســه دانشــگاه و تــاش و همدلــی اعضــای هیئت علمی 

و کارکنــان ایــن مرکز، به انتظارات دانشــکده از دانشــگاه اشــاره 

کــرد و گفــت: امیــدوارم در آینــده رشــته های جدیــد راه اندازی، 

جایــگاه توان بخشــی در بیمارســتان ها پررنــگ، درمانگاه هــا بــه 

وســایل روزآمــد تجهیز و دانشــجویان بیشــتری پذیرش شــوند.

ــه  ــی ب ــروه شنوایی شناس ــر گ ــی مدی ــر فراهان ــه، دکت در ادام

نمایندگــی از اعضــای هیئت علمــی دانشــکده، بــه بیــان 

ویژگی هــای مدیریتــی دکتــر اکبــری براســاس معیارهــای ذکــر 

شــده در نهج الباغــه حضــرت علــی )ع( پرداخــت و گفــت: در 

نهــج االباغــه 57 ویژگــی به عنــوان مــاک انتخــاب و ارزیابــی 

یــک مدیــر وجــود دارد کــه می تــوان آنهــا را در ســه حیطــه 

ــرد. ــی تقســیم بندی ک تخصصــی، ارزشــی و مکتب

وی بـا تشـریح هر سـه حیطه و مقایسـه مدیریت دکتـر اکبری 

بـا آن افـزود: ایشـان خسـتگی ناپذیرانـه و پرانرژی بـا مدیریت 

منطقـی و تـوأم با آرامـش و انصاف خود در طول این 23 سـال 

منشـأ خدمات بسـیاری در دانشـکده بودند.

ایـن عضو هیئت علمی دانشـگاه، ضمن تشـکر از دکتر جعفریان 

و هیئت رئیسـه در به کارگیـری شـیوه جدیـد انتخـاب رییـس 

دانشـکده ها گفـت: ایـن روش موجـب افزایش انگیـزه، کارایی و 

بهـره وری بیشـتر اعضـای هیئت علمی می شـود.

پــس ازآن دکتر عطارباشــی رییس جدید دانشــکده توانبخشــی، 

در ســخنانی بــا اشــاره بــه ســابقه حضور خــود در این دانشــکده 

ــز  ــن مرک ــجو وارد ای ــوان دانش ــه به عن ــال 74 ک ــت: از س گف

شــدم 20 ســال می گــذرد و در ایــن مــدت فعالیــت در رده های 

مختلــف دانشــجویی، هیئت علمــی و اجرایــی را تجربــه کــردم.

وی بـا اشـاره بـه فـراز و نشـیب های مختلـف دانشـکده در این 
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سـال ها گفـت: اوج مسـائل دانشـکده در زمـان ادغـام و انتـزاع 

دانشـگاه بود که در سـایه درایت دکتر اکبـری این دوره بحرانی 

با آرامش پشـت سـر گذاشـته شد.

رییــس دانشــکده توانبخشــی یــادآور شــد: در آن زمــان حــدود 

3-4 ماه بیشــتر نبود که معاونت آموزشــی و پژوهشــی دانشکده 

را برعهده گرفتــه بــود کــه دکتــر اکبــری بــا شــجاعت بــه مــن 

اعتمــاد کردنــد و در ســمت معاونــت آموزشــی ابقا شــدم. زمان 

انتــزاع نیــز بــا وفــاق و همدلــی کــه بیــن دو دانشــکده ایجــاد 

شــده بــود و بــا همــکاری صمیمانــه دکتــر ابراهیمــی رییــس 

ــر و  ــزاع بی دردس ــران، انت ــگاه ای ــی دانش ــکده توان بخش دانش

بــی حاشــیه صــورت گرفــت.

دکتر عطارباشی با تأکید براینکه، همه تاشم در جهت خدمت 

به دانشکده است افزود: بی شک چشم انداز دانشکده توان بخشی 

باوجود همدلی اعضای هیئت علمی، کارکنان، دانشجویان پرتاش 

و حمایت های هیئت رئیسه، روشن و پرفروغ خواهد بود.

Áنانشوکدمفهرفبوهف 1شفف انتخوربف ییوسف
آکرنمیوکفبوهفن1 ازفحوا1ویفانتخربرتفاسوت

رییس دانشگاه، در این مراسم  ضمن قدردانی از زحمات دکتر اکبری 

که به مدت 23 سال مسئولیت دانشکده را بر عهده داشت افزود: در 

مسئولیت های اجرایی که طی 10 سال گذشته داشتم می توانم از ایشان 

به عنوان یکی از مدیران پیگیر و خالص دانشگاه یاد کنم.

برای  تاش  و  در سال 71  ایشان  فعالیت  از شروع  افزود:  وی 

ایجاد رشته های جدید و گذر از دوران ادغام و انتزاع که مانند 

سونامی از دانشگاه عبور کرد؛ دکتر اکبری در همه این حوادث 

با پیگیری، صبر و جدیت نقش خود را به خوبی ایفا کرد و عاوه 

بر مسئولیت دانشکده توان بخشی به وظایف آموزشی و پژوهشی 

خود در دانشکده پزشکی نیز عمل می کرد.

رییـس دانشـگاه بـا اشـاره به تعویـق انتخـاب رییس دانشـکده 

توان بخشـی در این دوره گفت: در سـال 92 با شروع دوره جدید 

مدیریـت دانشـگاه، دسـتورالعمل انتخـاب رییس دانشـکده ها با 

تاش دکتر فتوحی و همکارانشـان تدوین و در همه دانشکده ها 

به اجرا درآمد، اما دانشکده توان بخشی از اصل این دستورالعمل 

مبنی بر 8 سـال سـقف زمانی ریاسـت دانشـکده مسـتثنا شـد 

چراکـه اکثر اعضای هیئت علمی آن اصرار داشـتند دکتر اکبری 

در این سـمت باقی بماند.

وی با تأکید بر اینکه، هدف دانشگاه اجرای اموری است که بهترین 

منافع را برای دانشکده و دانشگاه به همراه آورد افزود: باوجوداینکه 

درخواست دانشکده، برخاف مسیر تعیین شده بود اما به احترام 

اعضای هیئت علمی آن، با دکتر اکبری صحبت کردم و بنا شد 

ایشان این مسئولیت را ادامه دهد تا شرایط مناسبی برای تغییر 

و تحول به وجود آید.

رییس دانشگاه تصریح کرد: در حکم ابقای مجدد ایشان زمانی 

را مشخص نکردیم ولی در صحبتی که باهم داشتیم 2 سال را 

برای ادامه این مسئولیت پیشنهاد دادم و ایشان هم آن را مناسب 

دانستند تا اینکه در زمستان 94 این مدت به پایان رسید.

دکتــر جعفریــان بــا بیــان اینکــه پــس از پایــان ایــن 2 ســال 

ــک  ــزود: ی ــود داشــت اف ــری وج ــرای تصمیم گی ــرد ب دو رویک

ــا آخــر دوران مدیریــت دانشــگاه، ایشــان  ــود کــه ت ــن ب راه ای

در ایــن مســئولیت بماننــد و بعــدازآن فراینــد انتخــاب رییــس 

دانشــکده صــورت گیــرد و دیگــر اینکــه در شــرایط فعلــی، این 

دســتورالعمل اجــرا شــود کــه دکتــر اکبــری بــا دومیــن گزینــه 

ــکده در  ــه دانش ــتند درحالی ک ــاح دانس ــد و ص ــق بودن مواف

وضعیــت پایــدار و مناســبی اســت رییــس جدید انتخاب شــود.

Á39آیندفانتخربف ییسفنانشکدمفجدیدف
وی در توضیح نحوه انتخاب رییس دانشـکده ها آن را یک روش 
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آکادمیـک و غیـر انتخاباتی و به دوراز حواشـی انتخابات دانسـت 

و افزود: رییس دانشـکده نماینده دانشـکده نیسـت بلکه مجری 

سیاسـت ها و ضوابط آموزشـی و پژوهشـی و... دانشـکده است و 

باید پاسـخگوی مراجع بالادسـتی باشـد. درعین حال باید نیازها 

و خواسـته های دانشـکده خـود را هـم منتقل کند و ایـن کاماً 

با انتخـاب نماینده صنفـی تفاوت دارد.

ــس از  ــاس، پ ــن اس ــه رای ــرد: ب ــح ک ــان تصری ــر جعفری دکت

نظرخواهــی، 3 نفــر از اعضــای هیئت علمــی کــه در دانشــکده 

مقبولیــت داشــتند شناســایی شــدند کــه البتــه ایــن امــر بــر 

ــه در  ــود بلک ــر نب ــک نف ــه ی ــت ب ــرات مثب ــداد نظ ــاس تع اس

فــرم نظرخواهــی بعضــی به جــای نــام یــک نفــر نــام هــر ســه 

نفــر را هــم نوشــته بودنــد و ایــن مؤیــد غیــر انتخاباتــی بــودن 

ایــن فراینــد اســت.

رییـس دانشـگاه اضافـه کرد: در کمیتـه ای متشـکل از رییس و 

مشـاور عالـی رییـس دانشـگاه و معاونان آموزشـی، پژوهشـی و 

دانشـجویی بررسـی اولیه انجام شـد و از این افراد خواسـته شد 

برنامـه خـود را بـرای اداره آینـده دانشـکده ارائـه دهنـد و پس 

از بررسـی برنامـه، بـا آنـان مصاحبه شـد و بـا اتفـاق آرا اعضای 

کمیته، دکتر عطارباشـی به عنوان رییس دانشـکده انتخاب شـد.

Áانتخربف ییسفنانشکدمف39ایندفصو یفنیستف
وی ضمــن رد ایــن تصــور کــه انتخــاب رییــس دانشــکده امری 

صــوری اســت گفــت: ایــن فرآینــد بســیار جــدی اســت. طبــق 

آیین نامــه، انتخــاب رییــس دانشــکده برعهــده رییــس دانشــگاه 

اســت پــس دیگــر نیــازی نیســت فرآینــد صــوری انجــام شــود؛ 

ــه در  ــرار دارم ک ــن کار اص ــام ای ــه انج ــل ب ــن دلی ــه ای ــا ب ام

محیــط آکادمیــک، رییــس دانشــکده بایــد ذهنیــت درســتی از 

محــل مســئولیت خــود داشــته باشــد و بتوانــد آن را به خوبــی 

منتقــل کنــد. همچنیــن بایــد بــرای پیشــبرد اهــداف دانشــکده 

چارچــوب و افــق مشــخصی داشــته باشــد و بتوانــد بــا سیســتم 

دانشــگاه نیــز هماهنــگ کار کنــد.

ــر و  ــیار وقت گی ــد را بس ــن فرآین ــرای ای ــان اج ــر جعفری دکت

دشــوار و درعین حــال مفیــد و مؤثــر دانســت و تصریــح کــرد: 

ــس  ــد هیچ ک ــه می ده ــکیل جلس ــره تش ــه 5 نف ــی کمیت وقت

تــا آخریــن لحظــه از نظــر مــن مطلــع نیســت و پــس اعــام 

نظــر تک تــک اعضــا، مــن آخریــن نفــری هســتم کــه دیــدگاه 

خــود را بیــان می کنــم. چنانچــه اعضــای کمیتــه در انتخــاب 

ــا  ــدام از آن ه ــند هیچ ک ــه نرس ــه نتیج ــم ب ــر ه ــرد موردنظ ف

ــوند. ــاب نمی ش انتخ
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رییـس دانشـگاه، ضمـن تبریـک به دکتر عطارباشـی، ایشـان را 

دارای سابقه حضور و عهده دار مسئولیت های اجرایی در دانشکده 

دانسـت و افـزود: با توجه بـه اینکه در میان یـک دوره مدیریتی 

4 سـاله هسـتیم کـه حـدود یـک سـال و نیـم از آن باقی مانده 

اسـت، برنامـه جدیـدی مطرح نمی شـود بلکه باید همـان برنامه 

4 سـاله دانشـکده ادامـه یابد و چـون دکتر عطارباشـی کاماً با 

آن آشـنا هسـتند فرصت خوبی برای پیشـبرد اهداف دانشـکده 

فراهم شـده است.

دکتـر جعفریـان در بخـش دیگری از سـخنان خود در پاسـخ به 

درخواسـت های مطرح شـده مبنـی برافزایـش فضـای فیزیکـی 

دانشـکده توان بخشـی گفت: محدودیت فضای فیزیکی مناسب، 

مختـص این دانشـکده نیسـت و همه دانشـکده های دانشـگاه با 

آن مواجه انـد.

وی افــزود: متأســفانه دانشــگاه بــا همــه قدمــت و افتخاراتش 

فاقــد کمپــوس دانشــگاهی مناســب اســت و ســاختمان های 

آن اغلــب فرســوده و قدیمــی هســتند کــه عــاوه بر شــرایط 

ــم  ــگاه ه ــروز دانش ــاز ام ــخگوی نی ــداری، پاس ــخت نگه س

نیســتند.

رییـس دانشـگاه بـا اشـاره بـه تاش هـای در حـال انجـام برای 

توسـعه فضـای فیزیکی دانشـگاه گفت: مـا نیاز به یـک پردیس 

حداقـل 200 هکتـاری داریـم تـا بتوانیم آن را تبدیـل به فضای 

دانشـگاهی و دانشـکده ها مختلف را در آن متمرکز کنیم و چون 

ایـن پـروژه بزرگـی اسـت تأمین منابـع و به نتیجه رسـاندن آن 

کار آسـانی نیست.

دکتـر جعفریان بر ارتقا جایگاه آموزشـی دانشـکده توان بخشـی 

تأکید کرد و آن را از انتظارات دانشگاه دانست و افزود: دانشکده 

توان بخشـی سـابقه طولانی تری نسـبت به دانشـکده های مشابه 

دیگـر دارد و باید از آن ها جلوتر باشـد.

ــی در  ــرو نقش آفرین ــی را درگ ــکده توان بخش ــد دانش وی رش

بیمارســتان ها دانســت و افزود: حضور در بیمارســتان ها مســئله 

جــدی اســت همان طــور کــه اعضــای هیئت علمــی دانشــکده 

پزشــکی و دندانپزشــکی موظف انــد در بیمارســتان ها کار بالینی 

ــرای رشــته های توان بخشــی و  ــد ب ــد همیــن تأکی انجــام دهن

پرســتاری نیز وجــود دارد.

 رییـس دانشـگاه بـا تأکیـد بـر اینکـه هیئت علمی توان بخشـی 

بایـد در بیمارسـتان ها سـرویس توان بخشـی ارائـه دهـد افزود: 

نحـوه اداره ایـن خدمـت نیـز بایـد بر اسـاس روشـی باشـد که 

موردنظر بیمارسـتان اسـت. چراکه بیمارسـتان باید پاسـخگوی 

بیمـارش باشـد و نمی توانـد بگویـد چـون وقت نـدارم نمی توانم 

بیمـاری را پذیـرش کنم.

وی افــزود: هیئت علمــی دانشــکده پزشــکی، شــب های آنکالــی 

خــود موظــف اســت پاســخگوی بیمــاران باشــد. چــه تعــداد 

بیمــاران یــک نفــر باشــد چــه ده نفــر، هــر چنــد کــه ایــن امــر 

در آمــوزش اثراتــی دارد. ولــی ایــن وظیفــه اصلــی هیئت علمــی 

در محیــط درمانــی اســت.

دکتــر جعفریــان، بــا بیــان اینکــه نقشــه هیئت علمــی دانشــکده 

ــی در  ــرای جــذب هیئت علم ــا ب ــده ام ــی ش توان بخشــی نهای

ــد  ــر می خواهی ــزود: اگ ــت اف ــری اس ــتان ها قابل بازنگ بیمارس

دانشــجویانتان در بیمارســتان ها اختیاراتــی داشــته باشــند باید 

هیئت علمــی خــود را در محــل ارائــه خدمــت مســتقر و بــرای 

تدریــس دروس نظــری بــه دانشــکده مراجعــه کنیــد.

رییـس دانشـگاه، گسـترش PhD بـدون توجه به نیـاز جامعه را 

غیرمنطقـی خوانـد و افـزود: اینکـه PhD هایـی را تربیت کنیم 

کـه در دیگـر نقاط کشـور PhD های دیگری تولیـد کنند بدون 

آنکـه بدانیـم آینـده شـغلی آنهـا چه می شـود منطقی نیسـت و 

بایـد بدانیـم منابـع زیـادی صـرف ایـن کار می شـود و ایـن بـه 

نفـع هیچ کس نیسـت.

وی بــا تأکیــد بــر اینکه توســعه آموزشــی بایــد هدفمند باشــد 

افــزود: مــا کشــور فقیــری نداریــم ولــی از منابــع آن درســت 

اســتفاده نمی کنیــم. بهتریــن ســال های عمــر جوانانمــان 

صــرف آموزشــی هایی می شــود کــه معلــوم نیســت در آینــده 

می خواهنــد پاســخگوی کدام یــک از نیازهــای کشــور باشــند.

ــور  ــده کش ــای آین ــی را از نیازه ــان توان بخش ــر جعفری دکت

دانســت و افزود: راه توســعه آموزشــی برای دانشــکده باز اســت 

ولــی بایــد روش آن درســت باشــد و بتوانــد تعامــل مناســبی با 

بیمارســتان هایی کــه در ارائــه خدمــت خــود تعطیلــی ندارنــد 

برقــرار کنــد.

در پایــان مراســم نیــز از ســوی رییــس دانشــگاه ابــاغ دکتــر 

ــد.  ــا ش ــری اعط ــر اکب ــه دکت ــه و هدی ــی و تقدیرنام عطارباش

همچنیــن هدایای دیگری از ســوی مســئولان دانشــگاه، مدیران 

ــه  ــران ب ــا و رییــس دانشــکده توان بخشــی دانشــگاه ای گروه ه

دکتــر اکبــری اهــدا شــد.

همکاری های علمی مرکزبیماری های پوست و جذام و بخش پوست دانشگاه Dessau آلمان

برگزاری کنگره بین المللی پوست، زیبایی و لیزر
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